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UELICKHŮ PAŮ 
Camo Ha3BAHHE 3TODO PAKOHA TOBODUT O XA- 
PaKTEpe M KpacoTe 3TOro POMAHTUHCCKOTO 
Yrojika, jexKamero MeKjny TYpHOBOM, Nmum- 
HOM U MHHWXOBRIM Tpaammrem. 3TaA Teppu- 
TOpuA GbrlA OOHABJICHA OXPAHACMOŇ TIPUPOJI- 
roň oGnacTbiO. IlecHaHuKOBBIC CKAIMCTBI JIA- 
ÓupuHTBI IIpaxoBCKUx CKal U BOÓNM3U1 Fpy6oů 
Ckanbi (TAK HA3bIBACMbI€ CKAJIBHBIE ropoRa) 
NDUBJIEKAIOT  NOCETUTEJNEŇM © CBOUMM © HEOGBIU- 
HBIMM NIDPUUYJJIMBBIMU DOPMAMU. OHM TAKKÉ 
UIMDOKO M3BOCTHbI KAK AIbNMHUCTCKME MĚCTA 
C YHACTKAMM CAMBIX PA3IMUHBIX THINOB W CTY- 
NneHu TPYAOCMKOCTM. C Ko3akK0Ba (naje), Ta- 
Gopa (maje m CMOTPOBAA GA1HA), KONaHuHBI 
M APYTUX MĚCT OTKDBIBAIOTCA 3AXBATLIBAIOIIMC 
naHopamu UermcKoro paa, KpKOHOMi mu Vimu- 
3epcKux rop. 
BoJbI1oň NONYNADHOCTBIO HOJIB3YH0TCA 3AELU- 
HME NPYAbI M 036pa VÍMHOJMUKOŇ KOTJIOBKHBI 
C KCMNIMHTOM, JA4KAMM M T. II. 
>KUBONUCHHŇ paňoH UEnmcKOro paí yKpala- 
ET pan CTADMHHBIX 3AMKOB M KDENOCTEŮ, HA- 
Npumep Da3BaIWUHbI 3aMKA TPockKy, 3AM0K 
KocT c OGIOHDPHOŇ KOJINCKUMCŇ TOTUUECKOTO 
UCKYCCTBA (3AMOK NOCTDPOCH B XIV BeKC), 3AM- 
Ku Úpyóu Poroseu, [yMNpexT, CHXDPOB u ApPY- 
rue. M3 APyYrux  HOCTONPUMEUATEJIBHOCTCŇ 
3TOro paňoHa OTMETUM B UWACTHOCTU OCTATKU 
NCPBOGÓBITHBIX  NOCEJICHUŇ M | BbI3BIBAIOHIYIO 
BOCXUMLUICHUC HADOAHVÍO APXMTEKTYDY. 

DAS BOHMISCHE PARADIES 
Der Namz2 selbst ist bezeichnend fůr die 

Schěnheit dieses Gebietes zwischen den 
Stádten Turnov, Jičín und Mnichovo Hradiš- 
tě. Die Region wurde zu einem Landsschafts- 
schutzgebiet erklárt. Die bizarren Sandstein- 
gebilde der „Felsenstádte“ in Felsgebieten 
Prachovské skály und Hrubá Skála sind 
úberaus reizvoll und dienen zugleich a's 
Trainingsgelůnde fůr Bergsteiger. Herrliche   

Rundblicke úber das Bómische Paradies, und 
die Hóhenzůge Krkonoše und Jizerské hory 
(Riesengebirge und Isergebirge) bieten die 
Felskuppen sowie die Ortschaften Kozákov 
(Touristenhůtte), Tábor (Touristenhůtte und 
Aussichtsturm), Kopanina usw. 

Zahlreiche Teiche und Badeanstalten er- 
hohen die Annehmlichkeiten eines Aufent- 
haltes im Bómischen Paradies, vor allem im 
Teichgebiet Jinolické rybníky, wo sich ein 
Auto-und — Bungalowcamp | befindet. | Das 
Landschaftsbild wird ergánzt durch mehrere 
Burgen und Schlósser, vor allem durch das 
Wahrzeichen des Běhmischen Paradieses - 
- die Burgruine Trosky - ferner die aus dem 
14. Jahrhundert stammende Burg Kost mit 
reichhaltigen  gotischen  Kunstsommlungen, 
die Schlósser Hrubý Rohozec, Humprecht, 
Sychrov usw. 

Interessant sind ferner Úberreste vorge- 
schichtlicher Siedlungen und viel bewunderte 
Beispiele der Volksarchitektur. 

THE BOHEMIAN PARADISE 
Ist very name symbolizes the beauty of 

this ars3 situated between the towns of 
Turnov, Jičín and Mnichovo Hradiště. These 
ports havs been declared a Protected Land- 
scape Area. The bizarre sandstone forma- 
tions of the “Rock Cities“ Prachovské ská'y
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TJ Jičín, oddíl orientačního běhu 

Vzorný kolektiv ČSTV I. stupně 

Výbor oddílu 

předseda Ing. Josef Stránský 
org. prac. Jaroslav Havlík 
hospodář Ing. Tomáš Rejlek 
trenérská Ing. Jiří Ticháček 
sekce Václav Zakouřil 
techn. zál. Ing. Víadimir Mikan 
pol.-vých. pr. Ing. Milan Sochor 

Složení oddí Lu 

M 28 
o 16 
MM 13 
DD 7 
MMM 21 
DDD 20 

CELKEM 105 členů oddílu 

Zi sk Výkonnostnícch 

LOB DOB 

MT z 1 

I. VT 14 6 

II. VT 5 1 

I. VTM 10 2 

II. VTM 6 3 

1. VvTŽ 4 6 

II. VTŽ 3 4 

Rozhodčí 

I. třída 3 členové 
II. třída 3 členové 
III. třida 12 členů 

 



  

  

Trenéři 

1. třída Zakouřil 
II. třída Havlík 

Hanušová 
Ing. Ticháček 
Hrubý 
Ing. Vodička 

IV. třída 10 členů oddílu 

Ka rtogra fové 

celkem 6 členů oddílů 

Mistři sportu 

Zakouřil Václav 
Ing. Ticháčková Dana 
Ing. Ticháček Jiří 

Trenéři repr družstev 

Zakouřil Václav —- muži 
Ing. Ticháček Jiři - ženy 

Členové vyšších org.. ČSTV 
  

čten čův ČčsrTv Ing. Stránský V. 
kandidát VSOB ČSTV Ing. Stránský J. 
člen mapové komise 
vsoB ČŮv čsrv Havlík 
VSsoB KV ČSTV Hanušová 

Nositelé vyšších tělov. vyznamenání - v roce 1981 

Havlík Jaroslav - Veřejné uznání za práci 
v tělovýchově II. stupně 

Hanušová Milena -= Čestný odznak ČSTV 

ký nd
 

JIČÍN 

ČSSR  



. Každý, kdo v jakémkoli oboru Lídské činností směřuje 

k tomu, sby dosáhl více, než je všeobecný pohodlný průměr ví, 
že nelze žit pouze z přítomnosti, ale že je nutno vyvozovat 

poučení z minulosti, aby v budoucnu křivka úspěšnosti nabrala co 

největší strmost. 

Nejinak tomu je i v našem oddíle orientačního běhu. 
Samozřejmě, že ten, komu leží na bedrech nejenom každodenní rutinní 
vyřizování běžných záležitostí, ale ij koncepční činnost, se často 
musí zamýšlet nad problémy, které ho nejvíce trápí. Tak j 

Jaroslav H A VLÍ K 
svěřil své myšlenky papíru, aby se s námi všemi podělil o radosti, 
ale i bezesné nocí "manažera" oddílu orientačního běhu i "otce" 
orientačního běhu, . 4 

1 Budoucnost všeho a tak 1 našého oddílu je v mladých, 
V oddíle je dosti mladých, ted mám samozřejme na mysli už odrostlé 
jinochy a slečny. Ne všichni hýří iniciativou. Přesto se našli 
hoši, kteří vystrčilí růžky a projevili zájem o práci ve prospěch — 
celku. Byla jim dána možnost uplatnit intelekt na stavbě tratí II. 
etapy 5 dnů 1 Maratonu Vidlák-Brada, 

Rozhodně odvedli veliký kus práce s určitě zjistili, že 
postavit 45 tratí pro nejrůznější kategorie není jednoduché. Zejmé- 
na  wnistit kódy tam, kam patří! Je veliká škoda, že nemohli stát 
v cíl+ "své" etapy, aby vychutnali, kolik radosti i starosti při- 
pravilí startujícím, Většina závodníků v cíli byla spokojena, nebot 
samotné proběhnutí v terénu, jaký je kolem hradu Kost, to je pros- 
tě nádhera. Byli však i tací neurvalci, kteří hledali stavitele 
tratí a chtěli ho protahovat jakousí slují s vodou nebo jámou 
plnou konzerv. Některým bláhovcům se neltbil běh kolem Kostecké- 
ho rybníka, jiní říkali opak, nebot prý to byla dobrá propagace 
orientačního běhu mezi turisty a návštěvníky hradu Kost. Všichni 
pání se však shodli na tom, že nejhodnotněji byl postaven fábor- 
kový úsek, který poskytoval 1 nevšední pohled do dámských sprch. 
Dámám to zase stavitelé vynahradili v dělce jednotlivých trati. 
Nejvíce spokojené byly "babičky" nad padesát let; těm stavitelé 
dopřáli dokonce poznat celý krásný les okolo Kosti. Tak příklad- 
ně vítězka Elen Berg to šoupla za jednaosmdesát minut, paní Be- 
ránková z Nového Boru se to podařilo za 140 minut. 

Pokud jde o závod maratónský na trati Vidlák-Brada, 
měl velmí dobrý začátek, neboť stavitelé nedopřáli závodníkům boj 
o první kontrolu, Druhá fáze závodu byla pak zkouškou ostražitos- 
ti ducha a hlídače Prachovských skal soudruha Koťátka. Byl na 
svém místě a kupodivu sechoval docela jinak než v minulých letech. 
Vůbec nesebral kontrolu, ani nepronásledoval závodníky, nýbrž 
napjatě sledoval jejich počínání. O průběhu závodu se bohatě 
rozepsal a dokladem toho je osm dopisů zaslaných na nejrůznější 
instituce od nejnižších, až po ministerstvo kultury. Dá se říci, 
že tak se zpráva o těto zatím nezněmé akci rozletěla po celé na- 
ši vlasti. Lze si jen přáti, že v příštím ročníku bude na trati 

 



Kost - Brada dvojnásobný počet účastníků. 

Iniciativa, kterou jinoší soustředili i na organizaci 
disko při 5 dnech OB nezískala zatím podporu organizačního výbo- 
ru, neboť organizace závodu po sportovní stránce je nesmírně ná- 
ročná a my potřebujeme každého, aby v tomto směru pracoval ma- 
ximální měrou. 

K tématu oddílové mládí bych na závěr chtěl říci asi 
toto - podporovat iniciativu mládeže budeme i nadále, ale na dru- 
hé straně mládí musí respektovat pravidla a dát i na rady star- 
ších. 

Zak bychom si představovali vývoj oddílu v budoucnu? 
Podiváme=li se na výsledky minulého roků tak zjistíme, že za 
oddil startovalo celkem120 závodníků. Tento počet je asi maxi- 
mální. Růst oddílu do budoucna musíme regulovat a zaměřit se na 
kvalitu. AŤ 3iž jde o nábor nových členů-tatentů, tak i.o další 
členy o „ všichni musí vědět, že platí a bude platit to, že 
kdo chce něco mít = musi také něco udělat. Věřím tomu, že máme 
dobrý kolektiv a podří-li se nám, aby byli všichni aktivní, 
nemusíme mit o budoucnost oddílu strach. Oddíl orientačního bě- 
hu TJ jičín se dostat mezi nejlepší oddíly v republice, jak po 
stránce sportovní výkonnosti závodníků, tak po stránce pořada- 
telství závodů. Musíme udělat všechno pro to, abychom na tomto 
čele zůstali. 

Máme chatu na Bradech, kterou nán závidí všechny oddi- 
Ly orientačního běhu v celé republice, ale i naši zahraniční 
hosté. Bohužel zvelebovat chatu bez práce nás všch - to skuteč- 
ně nejde. Domnívám se, že právě tato chata by měla stmelit ko- 
lektiv a to jak při brigádách, tak i při společenských akcích 
oddílu. Na rok 1982 máme naplánováno dobudovat vodovod a odpad 
a postavit nové pravé křídlo, kde bude sauna, bazén, sprchy a 
šatny. Po vybudování tohoto zařízení získá chata bezesporu na 

atraktivnosti. 

3 zmínit jsem se o sportovní stránce věcí. Zde asi není 
situace taková, jakou bychom si jí všichni přáli. Oddíl skutečně 
nedosáhl za poslední dva roky takových sportovních úspěchů, na 
jaké jsme byli zvyklí dříve. Příčiny tohoto výkonnostního útlumu 
vidím v přechodech závodníků v jednotlivých kategoriich a v od- 
chodu některých dobrých závodníků do vysokoškolských jednot. 
Ťěší nás úspěchy, jakých tito "jičínáci" dosahují a věříme, že 
po studijích opět posílí naše řady. V dámských kategoriich 
ty, které nám dobývaly vavříny, plní své mateřské posláni. 
Podíl na našich dobrých výsledcích měli bezesporu 1 vojáci, 

ale orientační Dukla již definitivně zanikla. 

Kolotoč 5 dnů 08 se točí opravdu zběsile, z malé 
prázdninové akce vznikl mamutí podnik,na který v žádném případě 
nestačí jednotlivec, ale je zákonitou záležitosti celého oddi- 
Lu. Někteří z nás si kladou otázku: "Proč to vlastně děláme.?" 
Odpovědí je mnoho, ale nejdůležitější je ekonomická nutnost! 
Další věcí je to, že ohlas minulých ročníků byl tak velký , 
že dnes je těžké řící dost a konec. Tento závod dělá obrovskou 
propagaci a čest nejen celému našemu kolektivu, ale i česko- 
slovenskému orientačnímu běhu a celé naší socialistické re- 

pyblice.



ů Každý, kdo organizoval nějakou velkou akcí ví, že jeji 
zajiškování vyžaduje přípravu v průběhu celého roku, nezřídka 

ji větší předšstih. Rezervy máme především v dlohodobé přípravě. 
Zatím se nám nepodařilo najit dostatek ochotných funkcionářů, 
kteří by řídili a organizovali jednotlivé úseky. 

Pokud jde o vlastní provedení závodu, máme dostatečný 
a zkušený kádr, který vždy odvede obrovský kus práce. Kdyby 
všichni členové oddílu zapnuli všech pět dnů naplno, nemuseti 
bychom povotávat pomoc odjinud a platit řadu pracovníků. Jsou 
totiž mezi námi jedni, kteří vstávají s ranním kuropěním a auto- 
maticky se chápaji přidělené práce, ale jsou i tací, které nemů- 
žeme dostat z postele na snídaní a k jejich práci abychom je snad 
přivázali. Jako pořadatelé si musime být vědomi, že při organiza- 
cí pětidenních nemá místo žádná nevhodná zábava, jako lezení po 
skalách, různé oslavy a veselice. Vždyl třeba vloni, zatím co 
se u ohně drnkalo na kytaru, nám nějací dobráci ukradli ze sto- 
žárů vlajky, 

Likvidace pěti dnů je kapitola sama pro sebe. U Zrcadlo- 
vé kozy úklid celého tábořiště dělali dva "staří volové" Zakouřil 
a Havlík. A to bych vám přál vidět, co všechno jsme při tom našli! 
T: kteří nemají v čem běhat, by ty boty, co jsme našli, do smrti 
n“ oztrhali , a to Adidasky, Kompa s-Rosen nebo Pumy. Konfekce 
i spodní prádlo všech barev. Lahůdkové konservy všech světových 
výrobců. Je to až k neuvěření, jakých hodnot se závodníci zba- 
vují. 

V minulém roce byla situace přesně stejná a to podotý- 
kám, že ve vývěsce bylo po celý měsíc vyvěšeno, jak se na 5 dnů 
08 jezdí. Byla tam i žádost oddilu pro všechny, že v pondělí po 
závodech v osm hodin odjíždí autobus na Likvidaci kempu na Bran- 
žež. Hádejte, jak to dopadlo ? K autobusu přišlo stodvacet čle- 
nů oddílu a autobus se musel vracet, aby pobral ten obrovský 
zájem ?! Ne, tomu přece nemůžete uvěřit, pravda je taková, že 
přišel jeden, slovy jeden mladoch a tak opět a tentokráte po 
čtyři dny likvidovali tuny různých "fuj=tajblů" opět dva staří 
už nechci říkat co. Jen řeknu, jaké měli funkce - byli to ředitel 
závodu a hlavní rozhodčí, Vašek Zakouřil měl tentokráte štěstí, 
neboť ho zachránila cesta do zahraničí. Pak celý oddíl odjel na 
závody do Jindřichova Hradce, jen dva vylolení pokračovali v za- 
chranování materiálu : kohoutků, hadic a všeho toho, co chtivií 
chataři ještě nerozkradli. 

když už se zmiňuji o těch "pobertech", jedním z nej- 
větších úskali velkého shromázdění Lidi jsou záchody. U nás 
jsme je museli samozřejmě mít na startu a v cíti jednotlivých 
etap i v kempu. Měli jsme pěkné záchody - boudy, které daly 
dost práce a stály něco materiálu. Ti, co je stěhovali od 
Zrcadlové kozy do Branžeže vědí, že byly nejenom krásně, ale 
1 těžké. Byly dokonce z tak krásných prken, že v květnu minu» 
lého roku jsme je marně na Branžeži hledali - nezůstalo po nich 
ani jedno jediné sedací prkénko. 

Na základě článku ze švédského tisku, jehož část máme 
též otištěnu v naší ročence, se organizační výbor rozhodl vypsat 
konkurs o nejlepší projekt na vybudování velkokapacitních zácho- 
dů pro 5 dnů orientačního běhu. Vítězný návrh bude samozřejmě 
odměněn.



5 Nedostatkem je i malá účast v přípravě 5 dnů před vlast- 
ním závodem. V tomto období je nejvíce práce s tříděním map, je- 
jich kontrolou, přípravou prezentace a další nezbytnosti. Je jas- 
né „ že čím nás bude více, tím méně spěchu budene mít a tím bu- 
dou i závody kvalitněji připraveny. 

Téd zase z trochu jiného soudku. Možná, že se některým 
zdá, že začíná upadat zájem o lyžařský orientační běh. Já osob- 
ně tento názor nesdílím. Pravda je, že třeba já jsem vminulých 
letech dělal pro popularitu LOBu dělal více, ale letos máme už 
jen několik jedinců, kteří se LOBŮ nechtějí zúčastňovat. 

Úspěchy, kterých celý oddíl dosahoval v minulých Le- 
tech jsou výborné a věřím, že i Letos nevyjdeme naprázdno. Su= 
verénní vítězství TJ Jičín v Ceně Jizerských hor bylo sice na 
Ještědu místy beze sněhu, zato další závod v Kunvaldě byl již 
v lepším terénu. Zejména pak závod veždáru ukázal, že zájem o ' 
LOB je vyšší, než v minulých letech a to i v rámci celé republi- 
ky. Toto tvrzení je podepřeno účasti více než 500 závodníků, 
včetně celé reprezentace ČSSR i Bulharska, 

LOB je nutné hodnotit: v celém komplexu orientačního 
běhu. Od doby, kdy byly přeorganizována I. liga 08, ztratila 
na atraktivitě © hodnotě. Rozhodujícím v hodnocení výkonnosti 
jednotlivých oddílů se stal získ medailí na přeborech ČSR 
1 mistrovstvích ČSSR a tam se započítávají všechny druhy 
orientačního běhu -D0B, LOB, NOB a DT. Myslím si, že ti, 
kteří "na to " mají a odmítají pomocí kolektivu zejména ve 
štafetách pochvalu nezaslouží. V našem oddíle máme velké 
rezervy i v závodech NOB,. zejména v dívčích kategoriích. 

6 snažíne se činnost oddílu zpestřit i akcemi, které 
vybočují z běžné činnosti oddílu orientačního běhu. Nemohu 
vám a ani nechci tady vyjmenovávat všechny. 0 jedné z nich 
se nakonec dočtete i v této ročence. Jen tak namátkou chci 
jmenovat besedu a zájezdu některých členů oddílu do Holanska 
a NSR a abychom mohli řící, kdo z orientačních běžců a běž- 
kyn je nejkrásnější, plánujene volbu Miss 0B a Mister 0B 
Jičín 1982. 

Přeji vám všem do Letošního roku úspěchy nejen 
sportovní a věřím, že se nám v našem oddíle bude letos 
dařit alespon tak, jako vloni. 

TJ Jičín, oddíl orientačního běhu 

SDNŮ OB STAGE OL 5DAYSOL 

 



  

  

jAK JSME POŘÁDALI 

5 DNŮ OB 

5 dnů OB - to je událost. Nejen pro závodníky. I pro 
všech... kolikpak lidí se to vlastně poditi na tom, aby všech 
3 614 přihlášených závodníků mělo na Jičín ty nejlepší vzpomín- 
ky. Myslim, že to neví ani Jarka a ten ví skoro všechno. Skoro 
všechno proto, že nevěděl, kam mi třetího dne schovali kolo. 
Neschovali. Jeli na něm dva na večeři na Kost. 

Neví to aní Milena, 1 když j1 vždycky balíčky se sva- 
činou vyšly a na všechny se dostalo. Ty baltčky, které pro mno- 
hé byly zároven obědem, protože na teplé jídlo prostě nevyšel 
čas. 

Kdy se vlastně začalo připravovat 5 dnů 0B 81? Muselo 
to být daleko dříve, než 5 dnů 80, protože tady se už rozdávaly 
rozpisy na závod letošní. Ten, kdo to nezažil, si vůbec nedovede 
představit.... 

Byl to nádherný pocit, když jsme 9. 8. osaměli v cíli 
páté etapy a pomalu Uikvidovali a uklízeli to nesmírné množství 
kolíků, papírů, startovních průkazů, map, stolů, židlí, fáborků 
a já nevím čeho ještě. Odjeli poslední z účastníků, zmizela 
j sympatická Dánka nahoře bez, kvůli které klopýtal nejeden z po- 
řadatelů, včetně Mika, který se do rozhlasu zakoktal. Najednou 
tu bylo jen 18 070 startovních průkazů, které už počítač EC1021 
nechtěl, protože vše bylo spočítáno, výsledky napsány a ty vele- 
důležité papíry, kvůli kterým vzplanulo Bolik, vášní, najednou 
ztratily jakoukoli cenu. Hlavním problémem ted bylo, zda máme ty 
papíry dát do sběru nebo na místě zapálit. Projevili jsme se 
jako nehospodáři - zapálili. Ale před tím jsme se o tom dlouho 
dohadovali, jakoby právě to bylo tím nejdůležitějším problémem. 
Téch hádek bylo v průběhu pěti dnů nepočítaně. Přítel dokorce 
tvrdí, že se všichni pohádali se všemi. Patrně přehání, ale těch 
dobrých kamarádů, kteří na sebe křičeli velmí nahlas a to slova, 
která se stydím opakovat, jsem i já viděl mnoho. Ted by to jistě 
všichni popřeli. Pětidenní, to je téma pro psychologa, někdy i pro 
psychiatra. Tam si přijdou na své fotografové, literáti, novináři, 
znatcí cizích jazyků, detektivové/viz delegovaný Ing. Vondruška/, 
ochránci přírody i její odpůrci, zdrávotnící, orgání VB, sběrate- 
Lé sportovnívh trofejí, autogramů i zapomenutých igelitových tašek 
s jenom trochu cizojazyčným nápisem. 

Pětidenní nás proslavily po celém světě, Představte si, 
že po příjezdu na závody do jakésí malé švýcarské vesničky k nám 
přišly dvě půvabné dívky a ptaly se:"Vy jste z Československa, 
z Jičína a znáte Soldána? Pozdravujte ho!" Pěkně kočky, Oldo. 

Nelze jmenovat všechny pořadatele, byl by to dlouhý výčet 
obětavců. Těch uvedených v rozpise i těch bezejmenných pocti- 
vých dělníků rozsáhlého, i když ne zas tolik, organizačního štábu. 
Sehrané party, kde v nervní atmosféře není někdy nouze o silnější 
výraz, kde ale nakonec všechno klapne k spokojenosti všech. 

5 dnů 08 1982 : Pocmn“ 
At tedy žije 
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mnohé noviny a časopisy. Samozřejmě, že zdrcující 
většina ohlasů naší činnosti bylo o 5 dnech. Vždyt tato. akce 
již zdaleka a dávno přesáhla rozsah okresu, kraje, ale jeji 
popularita se rychle šíří - bez přehánění po celém světě. 
A tak i doby, kdy jsme skromně prosili o otištění matéhp přis- 
pěvečku v Předvoji jsou tytam. Kronika letošního ročníku 5 dnů 
orientačního běhu obsahuje témeř stovku příspěvků z tisku celo- 
státního významu a je nám jasné, že nám ještě. velké množství 
ohlasů proklouzlo mezi prsty. Vy všichni jste zcela jistě bě- 
hem našeho "Oringenu" sledovali, jak jsme hodnocení našimi 
novináři. Kromě běžného agenturního zpravodajství se oběvovaly 
i články hodnotící i kritické / viz Mladá fronta a připad "tan- 
demu"/, rozhovory se zajímavými hosty /Veijalainen, Staepalaere/ 
i pohledy ze zorného úhlu člověka, který se poprvé seznámil 
s orientačním během. Tiskoviny, majicí delší výrobní Llhůty/ 
Stadion, Mladý svět/ přicházely s rozsáhlými články, které 
především obrazovou částí zachycovaly nádhernou atmosféru 
největšího středoevropského závodu. A jak plynul čas, začínaly 
nám od našich sportovních přátel přicházet časopisy s barevný- 
mi obálkami, na kterých se skvěly hlavně orientační "lampiony"“. 
Účastníci ze zahraničí se v časopisech svazů orientačního 
běhu podělili o dojmy od nás. 

Abyste se i vy mohli přesvědčit, jaký ohlas má náš 
závod v cizině, přinášíme několik výnatků, jeden z nich v ori- 
ginální podobě. Nepodařilo se nám bohužel zajistit fundovaný 
překlad, snad to dokáže někdo z vás. 

OL 
Rakousko - autor H. Grassinger 

Příliš málo využívají Rakušané příležitost navštěvovat orientač- 
ní velmoc ve svém sousedství. Po tréninkovém táboru národního 
družstva začátkem května v Jablonci se zúčastnila letos opět 
celá řada rakouských orientačních běžců pětidenních závodů 
u Jičína a zjistila, že skály Českého ráje jsou bezpochyby 
jednim z nejkrásnějších terénů pro orientační běh v Evropě. 
Bizardní skalní útvary, výborný běžecký podklad a technicky 
náročné kontroly s možností volby různých postupů podtrhují 
krásu a půvad pětidenního závodu. Zářiívé krásné počasí - po- 
čínaje právě prvním tréninkovým dnem až do poslední etapy 
nám ukázalo Český ráj z jeho nejlepší stránky. Vlastní závody 
probíhaly v jednou velikém komplexu okolo jezera u Branžeže, 
jižně od Turnova. Obě první etapy jižně a východně od shro- 
maždiště probíhaly v poměrně plochém terénu a měly nizké pře- 

 



výšeni.. tedy něco pro nažhavení. Ale již třetí etapa vedla 
v kategorii elity hlubokými údolími, Čtvrtá etapa, kterou bychom 
mohli nazvat královskou a která probíhala severně od centra od- 
dělila plevy od zrna - extrémně těžké podmínky, volby postupu 
v rozbrázděném a různě prostupném terénu řádně roztrhaly star- 
tovní pole. Závěrečná etapa potom ukázala, kdo má skutečně dob- 
rou tělesnou kondici: 3 km vzdálený start, nelítostně pálící 
sluníčko a řada dlouhých otevřených pasáží během závodu vykonaly 
své. Celkově můžeme asi říci: dobře organizovaný pětidenní. závod 
v Českém ráji = ve skutečném ráji orjentačních běžců. 

skogsport í „Švédsko 

Lars Hultman 

Český ráje je zážitkem 

České pětidenní u Jičína 5.-9. srpna oslavily pětiteté jubileum 
rekordním počtem účastníků, Na start jich přišlo asi 3 300, z toho 
skoro polovina cizinců, ale nijak zvlášť mnoho Švědů-jen asi 60. 
Bude jich však asi více příští rok, když je to blíže z jižního 
Švédska do severních Čech než do Norrbottenu /0-Ring B82/ a mimoto 
jsou švýcarské pětidenní 82 již odvolány. Ti, kteří pojedou na jih, 
nebudou zklamáni. Sdenní v Českém ráji jsou zážitkem z několika 
hledisek-v dobrém i špatném smyslu. Ten špatný spočívá v pořádné- 
zkoušce sily v extrémním skalnatém terénu, což asi nemá nikde ve 
světě obdoby. Ten dobrý, to je právě možnost tento terén zažit 
i s jeho krásami... 
O závodě musíme konstatovat, že Češi zvládají organizaci čím dál 
lépe, přestože mají malý štáb funkcionářů ve srovnání se švědský- 
mi poměry. V roce 1977 si museli závodníci sami vypomáhat tím, že 
si počítali časy pro poslední etapu, dnes to dělá počítač. A kdo 
jiný dokáže udělat pět etap ve vzdálenosti jednoho kilometru od 
centra závodu se stejným cílem pro etapy 1-3 a dalším pro etapy 
4-5 ? Že se mapy na krajích překrývali, to ani mnozí nepostřehli. 
Ceši snad nemají požadavky na zdravotní zařízení na tak vysoké 
úrovní jako Švédi, alespon to dělá taková dojem. Vydávání výsledků 
by mohlo být lepší, ale Češi studovali letošní 0-Ring 
a přijsou jistě s něčím novým příští rok, kdy se závody budou 
konat v blízkosti Jičína. / úryvky 
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Loučení ? 

Mik mne zaskočil. Samozřejmě že- jsem sltbil příspěvek do 
ročenky. Ale takové téma jsem nečekal. Mám psát své závodnické 
memoáry. 

Jak začít ? Snad nejlépe od začátku. 

Moje první kroky mezi orientační běžce vedly v roce 1966 
přes kroužek orientačního běhu na gotwaldovské SVVŠ, což de fakto 
byl oddít orientačního běhu při TJ Gottwaldov. Měl jsem velké štěs- 
ti. Oddíl TJ 6ottwaldov byl v té době jasně nejlepším oddílem v re- 
publice. Měl ve svých řadách celou plejádu reprezentantů, kteří se 
stali mými vzory a později i dobrými kamarády a rádci. Trenér odd- 
dílu byl i trenérém reprezentačního družstva žen. Oddíl měl ji ce- 
Lou řadu dorostenců a juniorů, kteří patřili k nejlepším v ČSSR. 
Příčina těchto úspěchů byla jednoznačná. V Gottwaldově se tréno- 
valo jako nikde jinde. Neměli jsme sice tréninkové deníky, nemu- 
seli jsme dělat výkazy. Možná právě proto jsme museli vic makat, 
Omluva býla jediná - nemoc. Tréninky byly organizovány třikrát 
týdně. Pokud nebyl v neděli závod, trénovalo se i v neděli. Což 
na tu dobu bylo hodně. Tréninky, hlavně mapařské, byly velmi 
dobře metodicky připraveny. V zimním období byla i teoretická 
připrava na učebně.V Gottwaldově jsem dostal výborné základy. 
Velká oddílová konkurence mně od samého začátku naznačila, že ne- 
budu mit nic zadarmo. Pozdější úspěchy byly výsledkem tvrdé práce. 
Absolvovat všechny tréninky nebylo pro mne příliš snadné. Bo školy 
jsem 12 km dojížděl. Znamenalo to ještě ráno i večer, po tréninku 
dva kilometry pěšky k autobusu a zase domů. Možná právě proto 
jsem běhal a cvičil poctivějií než ostatní. Jako starší dorosten- 
ci jsme trénovali většinou s muži. A nejen to. Závody okresního 
formátu jsme absolvovali v kategorii H21. Uvádím to proto, aby 
si mladi uvědomili, že si must klást stále vyšší cíle a ne se spo- 
kojit s výsledkem, který představuje teprve začátek cesty k vrchoó- 
Lu orientačního sportu. 

Tři roky utekly velmi rychle. A jé, již jako junior, jsem 
se ocitl v Brně, kde jsem začal studovat elektrotechnickou fakultu. 
Nastalo období samostatnosti. Nikdo mě neřídíl, nikdo nehonil do 
tréninku. Prostě každý byl sám sobě trenérem. Nebyl to ideální 
stav, ale myslím si, že něco podobného je ve většině vysokoškolských 
oddílů. Slabší jedinci odpadli a ti ostatní utvořili výbornou partu, 
která to dotáhla až k vitězství v soutěží družstev. 

Po jednom roce mezi juniory jsem přešel do kategorie mu- 
žů.a také do širší reprezentace. Byl to rychlý vzestup. Po čty- 
řech letech běhání jsem byl ve dvaceti letech v reprezentačním 
družstvu. Ale to jsem ještě netušil, že budu dalších dlouhých 
osm tet muset čekat na start na mistrovství světa. Celých osm 
Let mi trvalo, než jsem se naučil podat maximální výkon v pravý 
okamžik. Asi byla velká škoda, že jsem v tomto obdobi neměl tre- 
něra, který by mne usměrnil a poradil mi. Myslim si, že na mist- 
rovství světa jsem měl mnohem dříve než v Norsku. To dokazovala 
+ umístění na mistrovství ČSSR a umistění v žebříčku. Ale nominač- 
ní závody jsem vždy až do roku 1978 kazil. 

 



Mezitím přišla další změna oddílu. V roce 1977 jsem se 
přestěhoval do Jičína. Bylo to v pravý čas. Po řadě neůspěšných 
pokusů probojovat se na mistrovství světa jsem pomalu začal re- 
zignovat. Ale v Jičíně se opět upevnilo mé závodnické sebevědo- 
mi, které je tak důležité pro náš sport. Byl tu zase někdo, komu 
nebyly lhostejné mé závodnické neúspěchy a v kritických chvílích 
mne psychicky podržel. A pak to šlo ráz na ráz. Mistrovství světa 
v LOB v Bulharsku a bronzová medaile za štafetu. Rok na to jasná 
nomináce na mistrovství světa v Norsku. 1979 mistrovství světa 
vé Finsku a bronzová medaile za štafetu. Pak -však následoval rok 
různých zdravotních potíží, které přetrvávají až do dneška. 

: Tehdy teké padlo rozhodnutí, že po mistrovství světa 
1981 ve Švýcarsku skončím jako reprezentant. Jak všichni víte, 
ze Švýcarska. jsme medaili nepřivezli. Ale opět jsme udělali ma- 
Lin'* krůček vpřed a přiblížili se světové špičce. Já osobně 
jsem byl s letošní sezónou spokojen, Především vydrželo zdraví 
a to bylo rozhodující. Ostatní bylo otázkou vůle trénovat. Myslim, 
že třinácté místo z mistrovství světa a medaile ze tří mistrovství 
Čssk /dlouhá traf, LOB, denni/ jsou na končícího reprezentanta-tři- 
cátnika solidní výkon. A protože se říká v nejlepším přestát, roz- 
Loučil jsem se s reprezentací. Ale to nebyl ten hlavní důvod. Aby- 
chom vozili medaile z mistrovství světa, je potřeba udělat krok 
a. ne krůček ve výkonnosti. A to budou muset zvládnout jiní —- mladi. 
Tak jsém jim udělal místo. 

: Proč vám to tady všechno píšu. Rozhodně ne proto, abych 
se chlubil, kolik mám. doma v šupleti medailí, ale proto, aby jste 
pochopili, že ve sportu nikdo nikdy nedostane nic. zadarmo. A i to 
závodnické štěstí, kterého je třeba, se usměje jen na ty, kteří 
jsou na to připraveni. Nedejte na to, že se o někom říká, že je 
talent a Oo vás ne. Všechno je výsledkem tvrdé práce. Všechno lze 
nacvičit a natrénovat, vše je ve vašich rukách. Chce to jen dvě 
věci - pevnou vůli a jasný cíl. : 

tichus 

 



. Funkcionáři: 

Vedoucí trenér 
Zástupce, hospodář 
Trenéři 

Lékař 
Pol.-výchovný prac, 

členové: 

Radek Bláha 
Martin Karejis 
Milan Mencl 
Svatopluk Antoš - 

- Martin Brzák 
O Michal Santaj 
Tomáš Srb 
Václav Rempas 
Jiří Všetečka 

(Vladimír Zícha 

TSM 

Václav Z 
Jaroslav 
Milena H 
Ing. Jiř 

- Ladislav 
MUDr. VL 
Ing. Mil 

1965 
1965 
1965 
1966 
1966 
1966 
1966 
1967 
1967. 
1967: 

akouřil 
Havlík 

anušová 
$+ Ticháček 
Hrubý. 

adislav Bosák 
an Sochor 

Zdeněk Zíkaunď 
Pavel Dlabola 
Pavlína Bacílková 

: Helena Matoušová 
. Luce. Mazáčková 

Eva Palasová 
Jana Majorová 
Karel Hanuš 
Marek Rychtera 
Gabriela Šubrtová 

1967. 
1968 
1963 
1963 
1966 

101966 
1967. 
1967 
1967. 
1967 

kozvan TRENINKU TSK A 00B TJ Jičín V „ROCE 1982 

Zimní období do 15, dubna 1982 

st 15-19 běžecký trénink po skuptnách 
posilování 

čb jako v zimě 

- Pá -17-18 teorie M,D15 a starší 
18-19 výběh,hry M15,D15 a starší. 

Po- 17-18 výběh M,D15 a starší 
118-119 plavání všíchní , 

Út 15-18- běžéčký třěnink M,D15 a starší 
: posilování o 

. 18-19. tělocvična až do 14 let 

st 17-19. tělocvična M,D15 a starší 
čt . 16*30=18nábr. trénink — M,015 -a starší 

18-19 tělocvična až do 14 let 

Pá 17-18. teorie M,D15 a starší 
„18-19 tělocvična M,D15 a starší 

k jednotli. akce,závody, brigády 

Letní období 15,4,-15; 10, 1982. 

Po - 0 jako vozině 

Út -15517 mapový trénink. všichni 

So © závody, brigády a další akce 

šatna Areál 1 
Areál-bazén 

Areál,šatna 1 

IV. zoš © 

- Areál 
„Areál,šatna 1 

AV. ZDŠ. 
Areál, učebna 
Areál 

doprava autobusem.



KOLEKTIV 

Trochu kritiky nikdy nezaškodí, zvláště, je=ti to pohled 
do vlastních řad. Chtěli bychom najít příčiny "rozpolcenosti" v na- 
šem oddíle orientačního běhu. Něco jako - proč už to neňí, jak to 
bývalo a je to jiné. 

Ale abychom mohli provést jakousi analýzu, musíme si 
trochu zadefinovat - co je kolektiv a podobně. Skupina více jak 
tří Lidí, která má více méně stálý a společný obor činnosti 
se nazývá kolektiv. Jednou z vlastnosti kolektivu je, že je zdro- 
jem nejrůznějších informací a to nejenom těch, které souvisí se 
sportováním, ale i se studijními problémy. / proto asi každý 
z nás mladších rád přijde do tělocvičny na trénink, aby se do- 
zvěděl „ kdo jak složil zkoušku, kam se pojede na přiští závody 
nebo prostě aby se setkal se svými kamarády a popovídal si s ni= 
mi kdo jak trénuje, kolik má naběháno, kde mají ty pěkné maraton- 

ky a podobně/. 

V kolektivu každý poznává. ze zkušenosti co znamená jeder 
člověk pro celek a jak mohou naopak kvůli jednomu všichni poškoze- 
ni. V kolektivu má každý svoje místo a hraje svou rolí. Podle to- 
ho, jak se k němu v kolektivu chovají, jakou roli mu přísoudí, ta- 
kový má o sobě úsudek. Někdo je prostě oblíben, všemi vážen, jiný 
se drží střanou, je to individualista, ale o tom se zmíníme pozdě- 

ji. 
Kolektiv se jako každý živý organismus vyvíjí. Prochá= 

zt stadií vzniku, kdy se vytváří zárodek budoucí party. Pak tato 
„parta/zvLáště, když hoří nadšením pro věc/ přitahuje ostatní čle- 
ny jako magnet. Ale aby dál správně a zdravě rostla, musí každý 
člen vyvíjet nezbytnou a užitečnou činnost a musí se vytvořit 
ovzduší vzájemné odpovědnosti. Například když se někdo ze závod- 
níků z banální příčiny nedostaví k odjezdu autobusu na štafety 
a dva kamarádi pak přišli zcela zbytečně, kde je pak vzájemná 
zodpovědnost ? Takový stav může trenér napravit důraznou výtkou, 
ale kdyby provinilce pranýřovali ostatní závodníci, to by bylo 
něco ! 

Důležitý význam pro kolektiv mají tradice. Přijde-li 
někdo mezi orientační běžce, do kolektivu, který má své normy 
chování, je nucen týto normy přijmout. Takové donucení je však 
pro něho lehce přijatelné. Dále se zmíníme o tradicích. Tradice 
pomáhají udržovat kolektiv po neomezenou dobu. Některé tradice 
žiji, některé zanikají. Vždyt tradicí jsou odjezdy z Hůsovky, 
vydávání ročenky, vývěska, závod Po hřebenech Krkonoš, páteč- 
ní tréninky v tělocvičné, pětidenní závody. Jiné tradice zani-. 
kajíz společné tréninky na Hlásné Lhotě, fotbaly po závodech na 
Čeřovce atd. K tradicím by mělo patřit - "co se hned tak nenajde". 
Potom se člověk snaží stát se členem takového kolektivu, ne jen 
jeho formálním, papírovým čtenem, ale jeho skutečnou součástí. 

Všichni víme, jak milé a příjemné je očekávání blízké 
radosti, Radost znamená pro každého něco jiného podle stupně 
vyspělosti. "zítřejší radosti“ se říká perspektiva. Kolektiv má



také své perspěktivy "rádostného zítřka" a daji se rozdělit na 
btízké /sedmdesátka/ , střední /zájezd do zahraničí, pětidenní 
závody a jejích příprava/, vzdálené /dobudování chaty na Bradech/. 

Partu nedáme dohromady, když její členové nebudou mít 
společný cíl.. Nemáne-Li jen dočasně radostnou perspektivu, ko- 
Lektiv se začne rozpadat. Znáte jistě kolektivy, kde se všechna 
úsilí věnuje jedné "velké" věci,.neorgánizují se drobně radosti. 
a výsledek ? Kolektiv se rožpadé. „Jiný kolektiv: Všichni se sta- 

„rají o všechno, společně pomáhají, mají perspektivu, rostou 
a dosahují úspěchů. Kolektivní projednávání a plánování je 
základem, na kterém by se mělo stavět. 

Heslo- : Já jsem tu pro kolektiv Lze vypěstovat jen zapo- 
jenim osobnosti- do kolektivní radosti, do práce na společné věci-. 
příprava závodů, příprava tréninků apodobně. Člen kolektivu nemůže 
mít přímý kontakt s celou skupinou, se všemi členy /zvlástě u-vel-- 
kých oddílů nad 100 členů/. Uvnitř kolektivu existuje základní 
jednotka, kolem které se všechno točí. Tato skupina má jádro. 
v osobě manažera /J. Havlík/, k ní přísluší ještě trenéři a ostat- 
ní vysoce postavení činovníci. Potom existují malé skupiny asi 
pěti lidi. Sedávají spolu cestou na závody v autobuse, chodí 
společně z tréninku domů a podobně. Většinou se týto skupiny 
vytvoří kolem nejlepšího sportovce a všichni se sním snaží ska- 
narádit /Tichus, Jára T. apodobně/.K němu se táhnou nitký sympa- 

(611 a těmto osobnostem říkáme "hvězdy“. Tyto osobnosti by měly 
úzce spolupracovat se základní. skupinou. a táhnout za jeden provaz. 

Uvažovalií jste někdy, jaké motivy vás přivádějí na : 
trénink? Pro sportovního nováčka může být motivem jednání nalič- 
kost, ale opravdový sportovec pracuje tvrdě a usilovně jen teh- 
dy, když jsou jeho motivy silné: Láska ké sportu, vášeň pro 
boj a přání dosáhnout sportóvních vrcholů.- 

Závěrem bychom uvedli pár postřehů našich závodníků 
jako podnětů pro diskuzí na výroční členské schůzi: 
-autobusové tréninky jsou plýtváním peněžními prostředky 
-chceme pro řadové členy oddílu základní. materiál-orientační 
obuv formou přídětů . 

-chybí buzoly 
-chytu na Bradech prakticky nevidíme, je málo využita, nic se 
tam neděje, nemělo by se tam chodit jen na brigádu 

-tréninky v tělocvičně by měly být intenzivnější a diferencova-. 
nější. 2. 

A úplně na závěr našeho příspěvku pár grafů, vypracovaných 
podle ročenek oddílu orientačního -běhu TJ Jičínu 

Za kolektiv mladých:: 
: ".Břéta Svoboda
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Při přeboru ČSR v orientačním běhu na dlouhé trati se 
k naší jičínské skupině hlásí Jirka Sýkora. A to je, kromě jiné- 
ho i příležitostí ho trochu vyzpovídat. 

Jak. je to vlastně s Tebou, začínal jsi u atletů nebo 
u orientáků ? 

Áni jedno, ani druhé, ale během na lyžích a krosy v Brun- 
tále. Teprve ve dvaasedmdesátém v Opavě jsem se začal věnovat orien- 
tačnímu běhu. Přitom jsem tak bokem fušoval do atletiky, V roce 74 

jsem zaběhl 5 km za. 14:50. 

Ale poté jsi šel v orienfáku rychle nahoru. 

Pro první titul jsem si doběhl na přeborech ČSSK juniorů 
v Bratislavě. Dostal jsem se do juniorské representace. Rok nato 
v sedmdesátém pátém jsem byl třetí na mistrovství mužů a manšaft 

mi byl otevřen. 

Co Ti daly následující dva roky v Jičíně ? 

Mnoho. Především to bylo kvalitní běhání se zkušeným re- 
presentantem Jurou Ticháčkem. Další rok po vojně " u atletů" jsem 
čerpal z objemu naběhaného v tempových úsecích v Jičíně. Dále to 
byla možnost trénovat na kvalitních mapách v náročných prostorech 
Českého ráje. Také při tvorbě map jsem se zdokonalil v práci s ma- 
pou. To mi pomohlo vyrovnat skluz, který jsem měl proti ostatním 
v "jemné mapařině“. Těch pár let, o které jsem začal později, by- 

lo přece jen znát. 

Mapy, které jsi dělal, byly na úrovní, stále ještě na 
nich závodime. Jak to vlastně přišlo, že jsi se stal z orientáka 
atletickým reprezentantem ? 

. Končil jsem s vojnou, měl jsem chut zůstat v Jičíně. 
Ženu | syna jsem na to zvykal, ale nevyšlo to Vrátil jsem se 
domů do Opavy a tam nejsou kvalitní terény a mapy jako v Jičíně. 
A udržet se ve špičce, to chce také špičkové podminky. Nepokra= 
čoval jsem ve svém rychlém výkonnostním vzestupu z minulých Let. 
Mnozí se začali domnívat, že jsem dosáhl svého orienfáckého maxi“ 
ma a nejen to, ale i běžeckého vrcholu. To mě naštvalo s řekl jsem 
si/a nejen sobě/ : Za rok budu v atletické reprezentaci. 

Když mi to Jura Ticháček říkal, moc jsem tomu nevěřil. 

Nebyl jsi sám. Ale po roce speciálního tréninku to vylét- 
Lo nahoru. Mystim, že ctižádost je zde na místě. Určím si cíl - 
máknu - a uskutečním ho. No a neroztřesu se z toho. Domnívám se, 
že pro mne bylo důležité, že jsem v mládí kombinoval Lyže, krosy 
a orienfáky a teprve později se specializovat. Tak se rozvine 
funkční aparát a jednostrannou zátěží se nezničí třeba klouby. 
Neopotřebujií se a neunavím- státe závodim rád a s chutí.



Co Ti děvají orientáky pro atletiku ? 

Vypadnu ze stereotypu, je to výborná kondiční přípráva, 
vhodný doplněk i forma tréninku. Také mi vlastně pomohly i na olym- 
piádě v Moskvě. Nediv se, byl to vlastně můj přvní význačný zahra- 
niční start a hned olympiáda. Při orienšáku musíš jit na start 
„především klidný, abys nezmatkoval s mapou a pak můžeš odvést ma- 
ximální výkon. To mhe pichlo v olympijském finále. Naučil jsem se 
klidu, ale i odpovědnosti. , : 

Z Moskvy jsi přiletěl přímo na našich pět dnů OB. 

V Dolánkách to bylo pěkné. Honili jsme se s Ivanem 
Uvízlem, před poslední etapě jsme byli těsně za sebou. V ní mi 

to ale nevyšlo - letos to chci napravit. 

Vzpomínáš si taky na nějaký "orientační horror“ ? 

To jsem si jako dorostenec "tréninkově“" proběhl trat 
mužů na mistrovství světa v roce 1972 u nás. Náročná orientace 
a veliké fyzické nároky Českosaského Švýcarska mi dály ták. za- 
brat, že jsem si myslet, že se z Lesa už nedostanu. Já jsem 
snad musel přeběhnout až do NDR. Ještě hodně dlouho měto stra- 
šilo ze spaní. No, naštěstí jsem se od té doby trochu naučil. 

Zpověd Jirky Sýkory zapsal 

Láda Mikan 

   




